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Školy a školky se přes léto 
připravují na novou „sezónu“

Opravy a údržba základních  
i mateřských škol o prázdninách 
probíhají v každém roce, a tak  
i letos rada města vybrala doda-
vatele oprav v základních školách. 
„Každý rok se snažíme jakožto zři-
zovatelé škol reagovat na aktuální 
potřeby těchto zařízení. V posled-
ních letech jsou zohledňovány více 
a je uvolňováno řádově 20 mil. Kč 
ročně do školských budov,“ uvádí 
radní Tomáš Hermann. Na ZŠ ve 
Štáflově ulici bude letos rekon-
struována PC učebna za více jak 
1 mil. Kč, Konečná opravuje soci-
ální zařízení a kompletně se mění 
rozvody vody a elektrické bojlery, 
V Sadech je dokončována velká 
oprava vodoinstalace a toalet za 
2,5 mil. Kč, Wolkerova bude mít 
novou učebnu fyziky. Na Nuselské 
pokračuje dokončení elektroinsta-
lace, kamerového systému a sla-
boproudého vedení. Projektově 
se připravuje zřízení dopravního 
hřiště,  na jehož realizaci v příštím 
roce bude město letos na podzim 
žádat o dotaci kraj Vysočina.
� S.�Pátková

Studené léto – rekordně horký den
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Město známe i neznáme

Třeskotem trubky, požárů dýmem / volá nás 
lidstvo pomoci včas! / Ve službě dobra životy 
klásti / velký je úkol každého z nás!
 
Slova jedné dobové hasičské hymny, sice poněkud 
pateticky, ale přesto výstižně formulují ušlechtilé 
poslání, které naplňovaly a naplňují generace dob-
rovolných hasičů. Výraznou osobností generace 
budovatelské byl bezesporu brodský občan Franti-
šek Raupach, osobností daleko přesahující hranice 
rodné obce i kraje. 
Ale po pořádku. První podnět k založení sboru 
dobrovolných hasičů vzešel od zdejší sokolské jed-
noty v r. 1870. Nicméně sbor byl založen až o dva 
roky později díky několika obětavým a prozíravým 
spoluobčanům, z nichž část tvořili sokolové, když 
v jednotě hasičská myšlenka zůstala živá. Stanovy 
schválilo c.k. místodržitelství 1. 1. 1873 a od tohoto 
data členové sboru do budoucna odvozovali svůj 
počátek. Město zakoupilo stříkačku a opatřilo další 
výzbroj pro mužstvo. Výcvik začal koncem dubna  
a prvním křtem ohněm prošel sbor 15. 8., kdy 
přímo ze cvičiště, které bylo tehdy v klášterním 
dvoře, nastoupil k likvidaci požáru domu čp. 157 
v Dolní ulici. A za několik dnů 23. 8. hořelo znovu, 
tentokrát 18 stodol na tehdy ještě jinak nezastavě-
ném Bělohradě. Sbor zasahoval i v okolí, a to v oko-
lí i dosti vzdáleném jako např. r. 1874 při velkém 
požáru v Hlinsku. 
Brodští hasiči si brzy získali respekt i úctu veřejnos-
ti a patřit mezi ně stávalo se prestižní záležitostí, 
zvláště když některým z nich tak dobře padly slav-
nostní uniformy a sbor nemohl chybět při žádné 
z oslav ve městě. Tvrdá práce hasiče při výcviku  
i zásazích však převažovala, a tak členové přicházeli 
a odcházeli, ale zdravé jádro, jak se říká, zůstávalo. 
K němu bezesporu patřil právě František Raupach 
(nar. 29. 11. 1871), který jako mladík začínal ve 
sboru od píky. Údaje o jeho přijetí do sboru se růz-
ní, traduje se, že do sboru vstoupil již v 18 letech, 
i když některé prameny uvádějí jako oficiální rok 
vstupu r. 1891, což se zdá být pravděpodobnějším, 
neboť po gymnaziálních studiích v rodném městě 

ještě absolvoval obchodní školu v Praze a praxi 
ve vídeňském Bankvereinu. Nejpravděpodobněji 
se stal organizovaným hasičem r. 1890, jak se dá 
usuzovat z příležitostných článků k jeho kulatým 
výročím působení v SDH.
Po svém otci převzal rozsáhlé hospodářství a nej-
větší zasilatelský závod ve městě. Raupachům pat-
řil dvůr na Žižkově ulici někdejší čp. 64 a 68 Dolní 
město, kde ještě dlouho po znárodnění po r. 1948 
sídlil zdejší provoz ČSAD, jak si jistě mnozí dobře 
pamatují. Život Františka Raupacha je příkladem 
úspěšného podnikatele i veřejně angažované-
ho občana. Kromě správy rodinných podniků se 
výrazně uplatnil při řízení měšťanského pivovaru, 
kde se stal r. 1913 předsedou správní rady a r. 1926 
byl jmenován ředitelem pivovaru. Logickým oce-
něním jeho manažerských schopností bylo jmeno-
vání místopředsedou ochranného svazu pivovarů. 
Za národně demokratickou stranu byl opakovaně 
a v podstatě nepřetržitě volen do obecního zastu-
pitelstva a rady ve městě i do okresní samosprá-
vy. Samozřejmě byl také členem a funkcionářem 
četných místních spolků, v Sokole dokonce působil  
v letech 1906–1911 jako starosta.
Všechny jeho nepodnikatelské aktivity však dale-
ko zastiňovala jeho láska k hasičství a věnoval jí 
také 50 let svého života. Ve sboru zřejmě vystřídal 
svého otce Ferdinanda, který patřil k zakládajícím 
členům hasičského hnutí v našem městě. Po něko-
lika letech svého působení mezi hasiči se stal již  
r. 1894 podvelitelem a r. 1897 velitelem sboru. Pro 
své zkušenosti a organizační schopnosti se záhy 
prosadil i do vedení německobrodské hasičské 
župy (zal. r. 1882), která čítala téměř 50 českých 
sborů ze soudních okresů Německý Brod a Štoky. 
Zpočátku působil jako jednatel, posléze byl zvolen 
starostou. Tuto funkci vykonával s jediným přeru-
šením (1907–1912) prakticky až do konce života. 
Odtud byl jenom krůček k funkcím ve vrcholném 
orgánu dobrovolných hasičů v České zemské hasič-
ské jednotě (ČZHJ), v jejímž řídícím orgánu začal 
působit od r. 1929. Tento rok byl pro české hasič-
stvo obzvláště významným, neboť se podařilo 

uskutečnit dávný sen všech předchozích generací, 
vybudovat Hasičský dům v Praze na Vinohradech. 
Nepřehlédnutelná stavba s vpravdě hasičskou věží 
byla slavnostně otevřena 8. září 1929. Po slav-
nostních chvílích však v následujících letech přišlo 
vystřízlivění. Realizace snu také něco stála a zůsta-
lo po ní několik milionů nesplacených pohledávek.  
K tomu se navíc přidružila hospodářská krize. ČZHJ 
stála v r. 1932 takřka před konkursem. Někteří 
funkcionáři ztráceli hlavu, nikoliv však František 
Raupach, který se v této kritické situaci stal předse-
dou hospodářského odboru. Bylo také jeho nema-
lou zásluhou, že se v krátké době našlo řešení, byla 
získána státní záruka a finance ČZHJ byly postupně 
sanovány. Logicky se mu za to také dostalo dalších 
poct, které však vždy s sebou přinášely i další prá-
ci. V r. 1932 byl zvolen starostou Svazu čs. hasič-
stva a v r. 1935 se stal starostou ČZHJ. Uvážíme-li, 
že to bylo v době, kdy republika se dostávala do 
ohrožení ze strany nacistického Německa a dob-
rovolní hasiči museli být připraveni na všechny 
možné válečné eventuality, byl to úkol převeliký  
a zavazující pro člověka v letech, kdy jiní již pomýš-
lejí na odpočinek. Pod Raupachovým vedením 
bylo však české hasičstvo velmi dobře připraveno  
a hotovo ke všem obětem, což ostatně mnoho 
jeho příslušníků později osvědčilo za okupace  
v řadách protinacistického odboje. Po Mnicho-
vu se však své nejdůležitější funkce starosty ČZHJ 
v prosinci r. 1938 vzdal. Ačkoliv mu poslední léta 
ztrpčovala nemoc, na svém místě starosty němec-
kobrodského sboru, tedy tam, kde se zrodila jeho 
celoživotní láska a začala jeho hasičská kariéra, 
vytrval jako správný hasič až do konce.  František 
Raupach zemřel 4. března 1941. Bratři hasiči vzdali 
poslední poctu svému někdejšímu veliteli a staros-
tovi 7. 3., když se smuteční kondukt zastavil před 
budovou staré radnice, kde bylo tehdy sídlo sboru. 
Vždyť jim věnoval 50 let svého života.
 Miloš Tajovský
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 25. 8. 2009
Své příspěvky nebo dotazy můžete posílat na adresu hblisty@muhb.cz, nebo dodat do boxu Havlíčkobrodských listů na podatelně Městského úřadu, Havlíčkovo nám. 
57 nejpozději do 25. dne v měsíci. S připomínkami k distribuci se obracejte na Městské informační centrum v budově Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
Za obsahovou správnost příspěvků ručí autor. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a krátit příspěvky. Články není možné 
využívat v jiných periodikách bez souhlasu vydavatele.

Hasič tělem a duší

Výbor německobrodské hasičské župy na počátku 30. let minulého století. V první řadě uprostřed 
její starosta  Fr. Raupach (reprofoto Ing. J. Šťastník)
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Aktuality

Výdej lesních hospodářských osnov
Městský úřad, odbor životního prostředí jako orgán státní správy na úse-
ky lesního hospodářství příslušný podle § 47 odst. 1 písm. a) zákona č. 
289/1995 Sb., o lesích a o změně a doplnění některých zákonů a podle 
§ 17 odst. 1 vyhlášky č. 84/1996 Sb., Ministerstva zemědělství, o lesním 
hospodářském plánování oznámil veřejnou vyhláškou ze dne 30. 6. 2009 
záměr výdeje lesních hospodářských osnov (dále jen LHO) pro zařizovací 
obvody Havlíčkův Brod a Habry s platností od 1. 1. 2009 do 31. 12. 2018.
Touto vyhláškou se sděluje, že na území obce s rozšířenou působnos-
tí Havlíčkův Brod bude vlastníkům lesních majetků do 50 ha bezplatně 
vydávána LHO – vlastnický separát, týkající se stavu jejich lesa. LHO budou 
vlastníkům předávány na Městském úřadu Havlíčkův Brod, odboru ŽP, 
v 1. patře budovy v Rámech 1855, každé pondělí a středu od 8 do 17 
hodin nebo po dohodě s tímto orgánem. Nechá-li se vlastník při převzetí 
osnov zastupovat, předloží jeho zástupce plnou moc.
Při přebírání LHO má vlastník lesa dvě možnosti:
V případě, že vlastník lesa převezme protokolárně vlastnický separát z LHO, 
stává se osnova pro něho závazným podkladem pro hospodaření v lese.
Pro vlastníky o výměře větší než 3 ha
• závaznými ukazateli jsou celková výše těžeb, která je nepřekročitelná a 
minimální podíl melioračních a zpevňujících dřevin při obnově porostu
Pro vlastníky o výměře menší než 3 ha
• závazným ukazatelem je celková výše těžeb, která je nepřekročitelná
V případě, že vlastník lesa nepřevezme protokolárně vlastnický separát z 
LHO, má osnova pro něho pouze informativní charakter a hospodaří pod-
le pravidel daných lesním zákonem.
Podrobné informace lze získat na telefonním čísle 569 497 206 případně 
na e-mailu msobotka@muhb.cz. Odbor životního prostředí MěÚ

U Rybníčku připravují parcely
Ještě letos by se mohlo podařit zahájit prodej parcel pro 11 rodinných 
domků v obytné zóně U Rybníčku mezi Psychiatrickou léčebnou a nemoc-
nicí. Zde bude zahájena i dokončena příprava základního technického 
vybavení včetně hlavního sběrače srážkových vod. Poměrně naddimen-
zované potrubí bude svedeno do potoka v Rozkošské ulici, do nyní opra-
vované vodoteče, kam bude směřovat dešťová voda z celé lokality.“Jde 
sice o velkou investici kolem 19 mil. Kč, ale bude sloužit nejen zmíně-
né obytné zóně, ale desítkám domů z celé lokality nad Psychiatrickou 
léčebnou“ upřesnil Libor Honzárek.  V současné době bylo radou měs-
ta schváleno vypsání výběrového řízení na dodavatele stavby technické 
infrastruktury. Světlana Pátková

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 4. 8. Příští vydání od 3. 9.

Revitalizace Havlíčkova náměstí začíná
Ve středu 5. srpna 2009 začne v Havlíčkově Brodě dlouho plánovaná 
akce s názvem „Revitalizace Havlíčkova náměstí“. Tento den bude 
oficiálně předáno staveniště zhotoviteli, kterým je sdružení „Revita-
lizace středu města Havlíčkův Brod“. 
Po předání staveniště budou probíhat přípravné práce jako je vyzna-
čení stávajících inženýrských sítí, vytyčení stavby a vybudování zaří-
zení staveniště. K vykácení zeleně v centrální části náměstí proto 
bude muset dojít již v prvních fázích stavby.

Vlastní stavební práce budou podle plánovaného harmonogramu 
zahájeny v pondělí 17. srpna 2009 v Žižkově ulici (nultá etapa), kde 
se bude budovat první úsek nové dešťové kanalizace. 
Úpravy si vyžádají zhruba třítýdenní uzavírku této komunikace od 
křižovatky v ulici Dolní po křižovatku u budovy městské policie. Po 
tuto dobu mohou řidiči nadále využívat jednosměrně průjezdný 
most na Bělohradské ulici u Rica. Uzavírka je ale podmíněna obou-
stranným zprůjezdněním Masarykovy ulice.
První etapu prací dodavatelská firma zahájí v Dolní ulici po dokonče-
ní úprav Žižkovy. Od 14. září 2009 se tady budou kompletně obnovo-
vat inženýrské sítě, pokládat nové vrstvy vozovky a dláždit chodníky. 
Ulice se dočká i nového veřejného osvětlení.
Během nutného obousměrného uzavření Dolní ulice se řidiči na 
Havlíčkovo náměstí dostanou pouze z ulice Horní. Pro chodce by 
žádná omezení platit neměla a zhotovitel zajistí bezpečný přístup do 
všech provozoven a domů na staveništi. Dokončení první etapy je 
plánováno na konec listopadu 2009.
Třetí etapa, která se již bude týkat přímo Havlíčkova náměstí, začne 
na jaře příštího roku.
Revitalizace náměstí je rozdělena celkem do pěti etap. Dokončení 
hlavních stavebních prací a zpřístupnění celé plochy náměstí měs-
to plánuje na konec srpna příštího roku. Na kompletně upravené 
historické jádro města včetně vysázené zeleně a mobiliáře se pak 
můžeme těšit v květnu roku 2011.
Více informací o celém projektu najdete na webových stránkách 
města www.muhb.cz. A. Doležalová

Dva měsíce před plánovaným dokončením bylo oficiálně zprovozněno 
hlavní nemocniční parkoviště na Rozkošské ulici. Po dlouhých letech 
trpělivého čekání se podařilo pro pacienty a zaměstnance nemocnice 
zajistit 93 parkovacích stání pro osobní automobily a 5 míst pro vozidla 
imobilních spoluobčanů. Rekonstrukce stála téměř 5,5 mil. Kč. (red)

Radnice opravuje městské domy
Do zlepšování kvality bydlení a údržby městského majetku investuje 
letos město téměř 14 milionů korun. Jedná se především o výměnu 
oken a balkónových sestav za plastové a dále výměnu rozvodů vody. 
V současné době jsou již před dokončením domy Smetanovo náměstí, 
č.p. 1857, 1859 a 1860 ve výši 4,7 mil. Kč a Jihlavská ulice, č. p . 1105 až 
1108 ve výši 3,5 mil. Kč. Dále je připraven Dům s pečovatelskou službou 
Na Výšině, kde částka společně s opravou vchodových dveří činí 3,3 mil. 
Kč a výměna oken by měla proběhnout i v Žižkově ulici č.p. 807 a 812 
ve výši asi 1,5 mil. Kč. V přípravě je i výměna stoupaček na Smetanově 
nám. č. p. 1860 ve výši asi 1 milionu Kč. „Jsem rád, že zastupitelstvo 
města schválilo plán urychlené obnovy stávajícího bytového fondu, 
kdy peníze získané z prodeje městských bytů budou opět využity pro 
bydlení,“ říká místostarosta Čeněk Jůzl a dodává: „V rozpočtu pro příští 
rok budu nárokovat obdobnou částku, abychom nájemníkům zajistili co 
nejkvalitnější bydlení.“  Alena Doležalová
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Michal Španko je Talentem Vysočiny 2009
Dne 26. června 2009 byli čtyři žáci  ZUŠ Smetanovo náměstí nomi-
nováni na cenu Talent Vysočiny 2009 v uměleckém oboru v Kultur-
ním domě ve Žďáře nad Sázavou (Markéta Laštovičková, Jakub Zíka, 
Michal Španko, Žaneta Švecová). Jeden z nich toto významné oceně-
ní a zároveň stipendium Vysočiny 2009 také získal – Michal Španko 
– za úspěchy ve hře na klarinet. Všem nominovaným blahopřejeme  
a děkujeme za reprezentaci. (red)

Prodejní výstava Štáflova paleta
Již devatenáctý ročník Štáflovy palety – soustředění výtvarníků od 15 
do 26 let pod vedením učitele Pavla Fialy, který nyní žije ve Svitavách, 
zakončila vernisáž výstavy děl účastníků setkání 25. července. Zahájení 
se zúčastnila starostka Jana Fischerová a místopředsedkyně Sněmovny 
Miroslava Němcová, jako hosté i profesionální výtvarníci, jako například 
Jaroslav Grodl, který kdysi absolvoval Štáflovu paletu jako její nejmladší 
účastník již ve svých 13 letech a v tomto roce dokončil Akademii výtvar-
ného umění. „Účelem akce je prosazovat město i za hranicemi regionu. 
Mladí lidé se sem sjíždějí z různých koutů země, a pokud se jim tu líbí, 
tak šíří informace o městě v dalších regionech,“ říká vedoucí Štáflovy 
palety Pavel Fiala. Štáflova paleta je také každoroční připomínkou brod-
ského rodáka, malíře Otakara Štáfla, jehož jméno nese. „Město Havlíč-
kův Brod podporuje finančně tuto akci, neboť se  jedná o zviditelňová-
ní významné osobnosti. V prosinci tohoto roku to již bude 125 let od 
narození akademického malíře Otakara Štáfla,“ dodala starostka města, 
Jana Fischerová. V prostorách Staré radnice budou díla devíti studentů 
grafiky,  architektury, pedagogiky i archeologie zdobit stěny a panely do 
8. srpna. Výstava je prodejní.  Světlana Pátková

Michal Hájek, dnes již bývalý sbormistr havlíčkobrodského souboru 
Jasoň, po prázdninách nastupuje na rok ke studiu na prestižní Švédské 
královské hudební akademii ve Stockholmu, která je nejlepší na světě  
v oboru sborové dirigentství. Proto se přišel rozloučit také na radnici, kde 
mu zástupci  města předali „zdravé“ dárky v podobě různých směsí čajů 
a biovýrobků, které má rád. Jak bude dále pokračovat velmi talentovaný 
mladý muž ještě sám neví, zatím je prý u 5. lekce švédštiny, protože výu-
ka probíhá pouze v tomto jazyce. Oslavy 150 let Jasoně pokračují během 
roku a 17. října proběhne také druhý jubilejní koncert, na kterem se již 
představí nová sbormistryně Jana Secká. S.�Pátková

Nová rekreační zóna na Rozkošské
Ve čtvrtek 16. července 2009 byla přestřižením pásky zástupci města  
a dodavatelské firmy EVOS-HYDRO s.r.o. Ledeč nad Sázavou slavnostně 
otevřena nová rekreační zóna. V rámci stavby byla upravena asi 190 m 
dlouhá část bezejmenné vodoteče mezi ulicemi Rozkošská a Havlíčkova, 
kde se potok často rozvodňoval a způsoboval lokální záplavy. Koryto bylo 
rozšířeno tak, aby pojmulo více vody, v okolí potoky bylo vysázeno cca 
300 ks vodních rostlin, 40 ks stromů a 360 ks keřů. Zónou vede pěší komu-
nikace s přemostěním doplněná veřejným osvětlením. „Myslím, že vznikl 
další příjemný koutek v našem městě, který budou obyvatelé využívat  
i ke krátkodobé rekreaci a na procházky sem mohou zavítat i pacienti zdej-
ší nemocnice,“ míní místostarosta Libor Honzárek. Stavbu, jejíž původní 
náklady na realizaci byly zhruba 7,2 mil. Kč, zhotovila firma EVOS-HYDRO 
s.r.o. Ledeč nad Sázavou za  3,2 mil. Kč. Navíc město na tuto akci získalo 
dotaci, která pokryje asi polovinu nákladů. S.�Pátková

Smetanovo náměstí se přes léto mění v malou tržnici.

Martina Ježková získala 1 . místo za fotografie
Studentka GHB Martina Ježková se zúčastnila fotosoutěže s názvem 
„Pohledy do přírody“, kterou vyhlásilo Sdružení Mladých ochránců 
přírody. Martina v konkurenci dalších 56 autorů zvítězila ve zvoleném 
tématu Příroda se probouzí. Další soutěžní úspěchy: „Mezinárod-
ní internetová výtvarná soutěž“ – Martina Ježková, Markéta Šveco-
vá, Ervín Hausvater (všichni 1.), postup do finále v Považské Bystrici  
s videoklipem o street artu „Dangerous Creativity“. „Lidice pro 21. 
století“ – mezinárodní literární a dějepisná soutěž, na které Miroslava 
Čeplová (B6) získala zvláštní cenu poroty. (red)



Reportéři IN

�SRPEN 2009

Červencové zajímavosti
• Druhý ročník vícedenního putování na kolech Křížem krážem Vysočinou 
se konal ve dnech 3.–10. července. Z jihlavského Masarykova náměstí ved-
la trasa přes Brtnici do Telče. V˙dalších dnech zamířili cyklisté do Žirovnice, 
Pelhřimova, Havlíčkova Brodu, Žďáru nad Sázavou, Svratky, Nového Měs-
ta na Moravě, Velkého Meziříčí, Třebíče, Náměště nad Oslavou a navštívili 
řadu dalších zajímavých míst. Dojezdovým místem byl areál pivovaru Dale-
šice. Organizátoři v rámci akce připravili také návštěvu historických slavností 
na hradě Orlík, skanzenu Michalův statek, soutěž o Českou knihu rekordů, 
exkursi do vodní elektrárny Dalešice, prohlídku expozice Umění baroka na 
zámku ve Žďáře nad Sázavou či Muzea rakousko-uherského pivovarnictví. 
Doprovodnými akcemi byly i soutěže o nejvíce najetých km a tipovací sou-
těž na vítěze. Celkový počet ujetých kilometrů představuje 504,66 km.
• Legendární hokejový útočník Jiří Holík oslavil 9. 7. 2009 své 65. naro-
zeniny. Zahrál si na 14 světových šampionátech, přičemž pouze z jedi-
ného se vracel bez medaile. Trojnásobný mistr světa se čtyřikrát  také 
zúčastnil olympijských her a jednou reprezentoval tehdejší Českoslo-
vensko na Kanadském poháru. Se svými 319 reprezentačními starty je 
dodnes rekordmanem v počtu odehraných mezistátních zápasů.
• Vymýcení nežádoucího plevele ve městě bývalo fyzicky i časově nároč-
ným úkolem Technických služeb Havlíčkova Brodu. Nyní k těmto účelům 
slouží adaptér na stroj, který může jet rychlostí až patnáct km/hod. Tak 
by se mohlo v ideálním případě během jednoho měsíce ošetřit celé 
město, což se za sezónu i několikrát zopakuje. Přístroj přišel technické 
služby na 400 tis. Kč. S.�Pátková

V červenci oslavilo významné životní jubileum hned několik význam-
ných osobností našeho regionu. Vedení města je proto pozvalo na 
radnici ke gratulaci i příjemnému posezení „na kus řeči“.

První z nich Jiří Reynek, oslavil své 80. narozeniny a přijal na radnici 
gratulaci a dárek z dílny dalšího oslavence (i když ne jubilejního) Jana 
Exnara. Jiří Reynek, syn českého básníka Bohuslava Reynka a francouz-
ské básnířky Suzanne Renaud, překladatel francouzské literatury, žije  
v Petrkově u Havlíčkova Brodu. Za své překladatelské dílo byl oceněn 
dvakrát Cenou Josefa Jungmanna a převzal také Výroční cenu Nada-
ce Český literání fond za literární tvorbu. „Každé ocenění mě těši-
lo, nebyl jsem zvyklý přijímat jakékoliv pocty. V Jihlavě jsem dostal 
skleněnou medaili, to bylo úplně výjimečné ocenění. Ale jinak každé  
z nich má svůj příběh a svou hodnotu,“ říká Jiří Reynek.

Druhým jubilantem byl Josef Saska, který se narodil pře 60 lety na čes-
komoravském pomezí, na Vysočině. Žije v Praze. Kromě volné tvorby 
zasahuje jeho práce i do architektonického interiéru, oblasti užité gra-
fiky, ilustrace a tvorby poštovních známek. Akademický malíř a grafik 
oceněný za grafiku, kresbu, portrét a výtvarné umění tráví léto ve svém 
ateliéru v Nové Vsi u Světlé nad Sázavou. „Čím jsem starší, tím méně 
mě to do Prahy táhne. Také ve Světlé učím dějiny umění. Pohodlnější je 
to v pražském ateliéru, ale raději jsem na Vysočině, kde je mi to bližší. 
Vysočina má svoji vůni,“ přiznává Josef Saska.

Třetím oslavencem, který se zúčastnil setkání na radnici, byl Jan Exnar. 
Neslavil sice kulaté výročí, ale červencovým zrozencem je také. Sklář  
a výtvarník, umělec jehož dílo přesahuje současné umělecké vnímání, 
připravil pro Jiřího Reynka a Josefa Sasku specifický dárek. Skleněná koule 
se zářezy připomíná poupě. „Také má podle toho název – gema, což je 
poupě nebo pupen. Je to model pro velkou plastiku, která má další fázi, 
kdy se poupě rozvíjí,“ představil své dílo Jan Exnar. S.�Pátková

Hrob Karla Havlíčka Borovského v Praze na Olšanech každoročně 
navštěvují v období jeho narozenin 29. 7. pracovnice brodského 
městského informačního centra s květinami.

Ostrov zaplnily děti se zájmem o jazyky
Plnoletost letos oslavila prázdninová škola jazyků Spielen und lernen – 
play and learn, která se konala první červencový týden v Kulturním domě 
Ostrov. Jazykové znalosti si děti zlepšovaly pod vedením osmi učitelů: 
„Letos se kurzu zúčastnilo celkem 47 dětí, což je opět více než v uplynu-
lém roce. Tradičně větší zájem byl o angličtinu, němčinu si vybraly pouhé 
tři děti, ale i jim jsme vyšli vstříc,“ uvedla pořadatelka školy Lída Honzová.  
Dopoledne se děti učily klasickou formou cvičení a her, v odpoledních 
hodinách nacvičovaly představení v cizích jazycích. Dramatická vystoupe-
ní, ve kterých si vyzkoušeli využití cizí řeči v běžné komunikaci, předvedli 
malí žáci pro rodiče v pátek 10. července. A. Štefánková
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Vy se ptáte, my odpovídáme

V Jihlavské ulici vznikne moderní 
oddychový areál 
Evropská dotace podpoří projekt dvou hřišť  
a úpravy přilehlého okolí na moderní odpo-
činkovou zónu v Jihlavské ulici.

Namísto stávajících, naprosto nevyhovujících 
hřišť jak pro občany, tak i požadavkům norem 
na zařízení sportovišť, vzniknou nákladem 
7,7 mil. Kč odpočinkové plochy, po kterých 
veřejnost volala od roku 2002. Tehdy probě-
hl v rámci projektu Otevřená komunikace za 
asistence společnosti AGORA Central Europe 
průzkum, ve kterém odpovědělo celkem 833 
obyvatel města, z nichž 25 % dalo své priori-
ty budování nových kvalitních dětských hřišť, 
sportovišť a odpočinkových ploch. 
V době rušení nevyužitých a nevyhovujících 
hřišť a pískovišť se v roce 2006 připojilo k dis-
kuzi i občanské sdružení „Pohodu do Brodu“ 
(rodiče, kteří usilují o vybudování kvalitních 
dětských hřišť ve městě). Z dlouhodobého 
projednávání návrhů na umístění a podo-
bu zamýšlených volnočasových areálů vznikl 
program na revitalizaci hřišť. „V rámci tohoto 
programu byly vytipovány plochy pro cent-
rální hřiště v ulici Plovárenská (realizováno), 
Pražská, na Žižkově a na Rybníčku. Kromě 
toho bylo doporučeno tyto plochy doplnit 
tzv. lokálními hřišti, kde jednou z významných 
oblastí je prostor Jihlavská“, uvádí starost-
ka Jana Fischerová. Dalším z argumentů pro 
výstavbu byl monitoring věkového složení 
obyvatelstva, který byl proveden v přípravné 
fázi v roce 2004 a ukázal, že na Jihlavské je 
108 dětí ve věku 0–17 let s předpokládaným 
nárůstem v této věkové skupině. „V této míst-
ní části není žádné jiné dětské hřiště, které by 
mohly využívat rodiny s malými dětmi bydlící 

v bytových domech, ani děti ve školním věku, 
studenti, ale i dospělí ke své relaxaci,“ dodává 
starostka.
Rada města i jednotlivé odbory se opakovaně 
problematikou výstavby a zlepšení stavu dět-
ských hřišť zabývaly od roku 1996 až do závě-
rečného schválení podání žádosti o evropskou 
dotaci usnesením zastupitelstva města ze dne 
25. 2. 2008. Na webových stránkách byla 
informace o projektu s příslibem dotace z EU 
zveřejněna 21. listopadu 2008. Nyní konečně 
dochází k realizaci stavby, která přinese oby-
vatelům lokality mnohá zlepšení.
Stavba na pozemcích města bude obsahovat 
několik částí. Vznikne zde dětské hřiště pro 
děti 3–15 let včetně pískoviště a bezpečných 
herních prvků a dvě velká hřiště s vybavením 
pro víceúčelové využití (basketbal, házenou, 
malý fotbal, hřiště na tenis a volejbal) s povr-
chem z umělé trávy . Sportovní hřiště budou 
oplocena, aby nedocházelo k ohrožování oko-
lí míčovými hrami. Budou zde také umístěny 
herní prvky pro větší děti. Jedná se o moder-
ní vybavení s omezenou hlučností. Spojovací 
chodník a lavičky doplní relaxační zónu. Při-
budou parkovací místa, ale i zeleň. Dojde ke 
zvětšení zelené plochy proti stávající situaci 
a osázení novými stromy a keři, odclonění od 
ulice Lidická, a sadovým úpravám i mezi byto-
vými domy a pod železničním náspem. Celá 
zóna bude bezbariérově přístupná. Prostor 
bude samozřejmě chráněn provozním řádem 
proti zneužití nevhodnými aktivitami a vyhláš-
kou proti použití alkoholu na veřejných pro-
stranstvích. 
Navíc dojde k vyřešení vodního režimu a rea-
lizaci dlouho postrádaného drenážového sys-
tému v zamokřené oblasti.
„Kromě vzniku území, které přispívá k formo-
vání nové mladé generace, bude tak revitali-
zována celá lokalita a dojde k propojení este-
tické, užitné i ekologické hodnoty veřejného 
prostoru,“ zhodnotila přínos pro obyvatele 
lokality i celého města starostka Jana Fische-
rová. � S.�Pátková

Stavba komunikací na letišti začne v srpnu
Do výběrového řízení na rekonstrukci a obno-
vu místních komunikací a veřejného osvětlení  
v areálu bývalého letiště se přihlásilo osm firem. 
Původní projektová suma za zhotovení zakázky 
představovala téměř 28 mil. Kč, ale podařilo 
se nabídku vysoutěžit za cenu 22 mil. Kč. „To 
je o asi 20 % lepší cena než jsme předpoklá-
dali,“ říká místostarosta Čeněk Jůzl. „Pozitivní 
je i to, že vítězná firma je z Havlíčkova Brodu. 
Pokračování investičních akcí ve městě je jed-
na z věcí, která může pomoci místním podni-
katelům překonat ekonomicky těžké období,“ 
komentuje situaci místostarosta. Město také 
na druhý pokus získalo státní dotaci ve výši 5,7 
mil. Kč a v jednání jsou 3 mil. Kč, což by bylo pro 
městský rozpočet velice příznivé. Vybudování 
vlastní komunikační  sítě přijde na 20,5 mil. Kč, 
veřejné osvětlení představuje investici 1,5 mil. 
Kč. Předpokládaný začátek stavby připadá na 
srpen, dokončena by měla být do konce letoš-
ního roku. S.�Pátková

Rekonstrukce Haškových sadů může 
být zastavena
Rekonstrukce Haškových sadů byla jedním 
z požadavků veřejnosti v rámci tzv. diskuzí  
u kulatých stolů v projektu Otevřená komu-
nikace v letech 2002–2003. V letošním roce 
bylo proto vyčleněno z rozpočtu města 6 mil. 
Kč na tuto stavbu. Občané této části však 
mají představu, že parkovací místa zapuštěná 
do stávající zeleně jsou zbytečným  krokem  
a vytlačují zeleň. Obávají se zvýšení doprav-
ní zátěže. „Podle priorit veřejnosti z Otevře-
né komunikace byl připraven projekt, navíc  
v blízkosti probíhá rekonstrukce hřbitova, kde 
se dnes parkuje nevhodným způsobem, proto 
by bylo dobré prostor upravit“ vysvětil mís-
tostarosta Libor Honzárek. „Jsme připraveni  
o tom jednat, je možné projekt upravit a není 
problém jej úplně zastavit“ nemá pochyby 
starostka města. Jednání s občany budou dále 
pokračovat. S.�Pátková

Dotaz: Chtěl bych znát důvod, proč již několik let stojí a překáží 
prázdná buňka (dříve užívaná jako trafika) u prodejny Pramen v Dol-
ní ulici. Hyzdí a překáží na chodníku přímo proti značenému přecho-
du pro chodce. Buňka nese barvy obchodního řetězce Pramen.cz. 
Má tento řetězec místo pronajaté? Když ano, platí městu Havlíčkův 
Brod nájem? Pokud ne, je to škoda, město podle mne peníze, byť 
malé, potřebuje.
Odstraněním buňky by se stalo naše město zase o něco příjemnější, 
a to by bylo ku prospěchu občanů města i návštěvníků. Snad se na-
jde odpověď na můj dotaz. M.K.

Odpověď: Vámi zmíněný bývalý novinový stánek je situován na pozem-
ku pozemkové parcely č. 3604/6. Tento pozemek i samotný objekt je  
v soukromém vlastnictví.  V minulosti vlastník žádal o povolení výstav-
by oplocení tohoto pozemku, které bylo ze zjevných důvodů, např. 
zúžení chodníku, zamítnuto. Stejně tak byla zamítnuta žádost o zřízení 
elektropřípojky k objektu stánku, vzhledem k nevhodnému umístění 
jejího pilíře. Stánek je v soukromém vlastnictví a situovaný na soukro-
mém pozemku, proto odbor správy majetku (ani jiný odbor města) 
není oprávněn v dané věci podniknout další kroky. 
 Jan Zimmermann, odbor správy majetku
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HC Rebel informuje
Vstupné na mistrovské zápasy HC Rebel sezony 2009/2010 o něco 
zlevnilo. Vstupenka na stání bude za 50 Kč a k sezení za 70 Kč. Zahájen 
byl také prodej permanentek, kdy cena na sezonu na stání stojí 950 Kč 
a k sezení 1350 Kč. Novinkou je sleva pro důchodce a držitele průkazu 
ZTP. Ti zaplatí za permanentní vstupenku k sezení 1150 korun. Per-
manentky jsou v prodeji v restauraci Kotlina a v prodejně Sport Holas  
v Dolní ulici a platí i na přátelské zápasy. J. Švanda

Úspěchy v zápase řeckořímském
Havlíčkobrodský zápasník M. Novák dosáhl dalšího úspěchu, když na 
Mistrovství Evropy juniorů v gruzínském Tbilisi v hmotnosti do 60 kg 
obsadil páté místo. V Dunajské Stredě proběhl mezinárodní turnaj 
v zápase řecko-římském mládeže za účasti 250 mladých zápasníků  
z Čech, Slovenska, Maďarska a Chorvatska. V hmotnosti do 30 kg zís-
kal zlato J. Pešek, v kadetech ve váze do 69 kg obsadil O. Varga třetí 
místo. (red)

Přebornice ze ZŠ Wolkerova
Dívky ze ZŠ Wolkerova se staly  přebornicemi ČR základních škol ve 
volejbale. Postupně porazily všechny soupeře, se kterými se ve finále 
v Liberci utkaly.  Dívčí tým neměl slabé místo. Všechna děvčata jsou 
volejbalistkami Jiskry. Absolutorium patří  Barboře Najbrtové, která je 
v reprezentačním výběru předkadetek.  J. Švanda

Pojedou na světový šampionát v petanque
Hráči petanque z brodského klubu Aura vybojovali na MČR v Podě-
bradech první místo, a tím se  kvalifikovali na světový šampionát na 
Tchay-wanu. Tam se  vypraví tým ve složení Michal Habásko a Radek 
Netušil z petanque klubu Aura a  doplní je dva hráči z Českých Budě-
jovic. Brodští hráči  zabodovali v konkurenci více než 50 týmů a kromě 
posledního úspěchu je Aura dvojnásobným vicemistrem v klubové 
soutěži. J. Švanda

Softbaloví junioři stříbrní
Juniorská softbalová reprezentace pod vedením brodského trenéra 
Dušana Šnellyho vybojovala na juniorském ME v jihočeských Lede-
nicích stříbrné medaile. Sedmičlenný tým našel přemožitele teprve 
až ve finále, kdy podlehl po dramatickém boji mladým Dánům 2:3. 
Reprezentační dres oblékli Ondřej Dibelka, Adam Vokál, Jan Kučírek, 
Filip Tabaček a Ondřej Sobotka. Členem realizačního týmu byl i trenér 
brodských mužů Ján Zaplač. J. Švanda

Brandýský pohár 2009
Dvě havlíčkobrodská basketbalová družstva (na snímku) se zúčast-
nila Brandýského poháru 2009. Starší minižáci TJ Jiskra hrající pod 
hlavičkou BC Vysočina dokonce vystoupali až na bronzový stupínek. 
Starší minižákyně obsadily v konečném účtování dvanácté místo. 
Individuální ocenění – nejlepší hráč turnaje (chlapci): David Škranc 
(Jiskra HB – BC Vysočina). Missák turnaje: Lukáš Jokl (Jiskra HB). 
Miss turnaje: Adéla Krajcigrová (Jiskra HB). J. Švanda

Mistr České republiky silničních motocyklů
Na Mistrovství České republiky silničních motocyklů, které bylo opět 
součástí Alpsko-jadranského šampionátu na mosteckém autodro-
mu, dokázal brodský jezdec Michal Prášek obstát. „Start do závodu 
se mi moc nepodařil a odjížděl jsem na celkovém 13. místě. Během 
závodu jsem postupně své soupeře předjel a po velice tvrdém sou-
boji s Chorvatem Višakem jsem vyhrál Mistrovství ČR a v Alpe dojel 
na 3. místě,“ říká Michal Prášek. Závody ještě nekončí – pokračovat 
budou na maďarském Hungaroringu. (red)

Zatímco první polovina července proslula chladnými rány s teplo-
tou i kolem 12 stupňů, 23. července naopak horký den lámal tep-
lotní rekordy až 36 stupni. Ten den bylo koupaliště v Chotěbořské 
ulici skutečně využité. V 17 hodin proudy odcházejících návštěvníků 
nahrazovaly, stále noví příchozí a koupaliště ožilo tisícihlavým davem 
ve vodě, na souši i v přilehlých stáncích občerstvení. S.�Pátková

Mistrovství světa juniorek ve volejbale
16.– 25. 7. se konalo v Mexiku Mistrovství světa juniorek ve volejbale. 
Zúčastnilo se jej 16 družstev a také český tým, který obsadil 11. místo. 
Tohoto mistrovství se kromě jiných zúčastnila i 18letá havlíčkobrodská 
rodačka Romana Staňková. S volejbalem začínala v Havlíčkově Brodě  
v 5letech, dnes je juniorskou reprezentantkou ČR. (red)
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Co možná nevíte...
HAVLÍČKOVO NÁMĚSTÍ …VČERA

„Vzpomínám si, že jedna z mých prvních cest 
jako nově zvoleného zastupitele města ved-
la právě na veřejné setkání v rámci projek-
tu Otevřená komunikace v sále Kulturního 
domu Ostrov, kde se požadavek rekonstruk-
ce Havlíčkova náměstí poprvé diskutoval �
a byl veřejností podpořen.“
 Libor Honzárek

„Tehdy v roce 2003 jsem byl předsedou výbo-
ru pro výstavbu a územní plán, kde se téma 
také projednávalo, a výbor navrhl, že by se 
měla udělat architektonická soutěž. Starosta 
Kruntorád, jemuž bylo toto téma blízké, návrh 
podpořil a schválilo jej zastupitelstvo města.“ 
Architektonická soutěž má sice trochu jiná 
pravidla, ale město oslovilo místní architekty, 
aby předložili své návrhy. Rada města schvá-
lila vypsání poptávkového řízení, do kterého 
byly přihlášeny 4 studie. Ty byly posouzeny 
odbornou komisí a nejlepší byl právě návrh 
architekta Buriana ve spolupráci s architek-
tem Stejskalem. Následovala výstava projektů 
v Hanusovském domě, kterou tehdy navštívi-
lo asi 200 osob. Své názory vyjádřily v anketě. 
„To je oproti jiným anketám docela velká účast 
veřejnosti a je vidět, že o náměstí mají občané 
města skutečně zájem. Tím se však už tehdy 
prokázalo, jak nejednoduchý bude konsensus, 
protože jsme získali velmi široké spektrum 
názorů,“ vzpomíná Honzárek.

Od té doby (v roce 2004) začala odborná 
diskuze versus laická diskuze, jak by mělo 
náměstí vypadat. „Když jsme zaregistrova-
li výzvu z operačního programu a objevila 

se možnost požádat o finanční subvenci na 
rekonstrukci náměstí, začalo se pracovat  
v užší skupině tak, aby bylo možné o dota-
ci žádat. K žádosti bylo nutné získat staveb-
ní povolení. Pracovalo se na podkladech, 
nejprve studii, pak projektu, byla založena 
komise pro Revitalizaci středu města, kterou 
zřídilo zastupitelstvo města, kde byli zástup-
ci volebních stran i všech zainteresovaných 
institucí, hospodářské komory, výboru pro 
životní prostředí i územní plán, dopravní 
policie, památkářů… a začala dlouhá věcná 
diskuze. Rok a půl intenzivní práce. Zkoušeli 
jsme modelovat prostor náměstí, snášely se 
ze všech stran dotazy, připomínky, náměty  
a byly často protichůdné. V komisi však bylo 

fantastické pracovat, 
protože všem šlo  
o věc, neprojevova-
ly se žádné politické 
vlivy.“

Dlouhá diskuze 
vyústila v technic-
ké řešení, které se 
jevilo jako možné 
a se kterým byly 
seznámeny všech-
ny politické strany, 
a pak byl projekt 
předložen k diskuzi 
s občany. Nad při-
praveným projektem 
bylo možné diskuto-
vat o konkrétních 
připomínkách. Od 
podzimu 2007 do 
konce roku 2008 
proběhly čtyři bese-
dy, ve kterých byly 
probírány podněty 
veřejnosti. Reakce 
odborníků na pro-
jekt byla velmi příz-
nivá. Podporu získal 
také od osobností, 
které mají s řešením 
prostoru zkušenosti, 
jako například Jaro-
slav Šerých nebo 
Václav Větvička. 

Kritické připomínky občanů byly vnímány  
a některé byly zapracovány do projektu – pít-
ka na vodu, stojany pro cyklisty, hlavně však 
stromy po obvodu. „Zajeli jsme si proto i do 
Prahy na památkový ústav, kde ideu kultivo-
vaných stromů po obvodu náměstí nakonec 
nevyvrátili. To i mě velmi potěšilo,“ přiznává 
Honzárek.

Je nutné dobře skloubit cenné historické prvky 
s požadavky moderní doby. Například osvětle-
ní. To může být trochu kontroverzní, protože to 
je v podstatě prvek moderní. Před sto lety bylo 
jiné než dnes, nahrazování plynovými lampa-
mi je velmi drahé a navíc dnes je nutné, aby 
lampy splňovaly normy na osvětlení určitého 
prostoru. V každém případě by mělo být velmi 
jednoduché, nemělo by upoutávat pozornost, 
stejně tak, jako autobusové přístřešky. To jsou 
moderní prvky, které nesmí celý komplex vizu-
álně rušit. Je třeba také vrátit život na náměs-
tí. Ten je samozřejmě také daný dobou. Dnes 
lidé tráví čas velmi odlišným způsobem než  
v dřívějších dobách, ale vhodné aktivity 
atmosféra krásného historického náměstí 
rozhodně umocní. Pouhé posezení a občer-
stvení v dobře sladěném prostoru v hezkých 
dnech bude zároveň estetickým zážitkem pro 
toho, kdo to dokáže vnímat. Architekt Buri-
an je jeden z našich nejlepších architektů  
a s detaily si poradil velmi citlivě.

Havlíčkovo náměstí každoročně oslovuje 
skupinu mladých výtvarníků, které vede uči-
tel Pavel Fiala. Z nich vyrůstají budoucí sku-
teční umělci nebo architekti, kteří mají na 
estetickém vnímání a úctě k historii a umění 
založenou svou profesi. Jejich vedoucí Pavel 
Fiala se při setkání na radnici s vedením měs-
ta ptal starostky mimo jiné na rekonstruk-
ci náměstí. „Čeká nás a hlavně živnostníky  
a obyvatele centra teď zátěž“ začíná starostka 
a nadechuje se, aby řekla, co všechno bude-
me muset do konce příštího léta absolvovat. 
„Ale bude!“ s nadšením jí skáče do řeči Pavel 
Fiala… Mějme všichni stejnou míru pozitivity.

„Brodské náměstí je z památkového hlediska 
mimořádně zachovalé a krásné, a proto je třeba 
velké zodpovědnosti i respektu k hodnotám“.
 Libor Honzárek
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...a vědět chcete
HAVLÍČKOVO NÁMĚSTÍ …ZÍTRA 

„Je to srdce města, to nejlepší z hlediska 
urbanistického, co tu máme, a všichni k uni-
kátnímu rázu náměstí přistupujeme s poko-
rou tak, abychom nepřekryli původní ideu, 
původní krásu historického centra, a ta právě 
úpravou velmi výrazně vynikne.“
 Libor Honzárek, místostarosta

Blíží se termín, kdy bude zahájena rekon-
strukce Havlíčkova náměstí. Na stavbu již byl 
vybrán dodavatel Sdružení Havlíčkobrodské 
náměstí tvořené firmou Skanska a Chládek a 
Tintěra, po podpisu smlouvy bude předáno 
staveniště. Nebude to však dříve, než bude 
obousměrně zprovozněna v jednom jízdním 
pruhu Masarykova ulice. Právě ta totiž zajistí 
část dopravy při omezení provozu v Žižkově 
ulici. Také nebude ještě funkční směr centrum 
– Jihlava přes křižovatku Lidická – Humpo-
lecká, ten zůstane objízdný přes Černý most. 
„Rekonstrukce Havlíčkova náměstí začne 17. 
srpna v Žižkově ulici pokládáním kanalizace,“ 
říká místostarosta Libor Honzárek: „V místě 
domu u Lorety je šachta, do které se musí při-
vést dešťové vody z celého náměstí. Potom 
přijde na řadu Dolní ulice, která by měla být 
dokončena ještě v letošním roce.“ 

Harmonogram rekonstrukce bude pře-
dán dodavatelem již při podpisu smlouvy.  
O jednotlivých etapách stavby bude město 
informovat veřejnost prostřednictvím Hav-
líčkobrodských listů i dalších sdělovacích 
prostředků, nebude chybět ani upozornění 
SMS zprávou na dopravní omezení spojené 
s jednotlivými částmi rekonstrukce. Zástupci 
sdružení živnostníků jsou již nyní zváni na pra-
videlné schůzky na koordinačních poradách. 
Budou informováni tak, aby mohli reagovat  
a podávat své připomínky. Jednou týdně se 
schází se zástupci dodavatele, všech subdo-

davatelů, města, projektantem. Koordinují 
kroky se správci všech sítí, což není zrovna 
jednoduché. „Plynové vedení například musí 
položit firma, která tuto činnost může zajišťo-
vat a musí být hotova přesně v daných termí-
nech, po nich nastupuje jiná firma – vodáci, 
dopravní úřad se stanovením objízdné trasy 
atd. Je to složitý proces a je nutná napros-
tá souhra, je to takový orchestr…“ zabíhá do 
detailů místostarosta. 

Nálezy archeologických prvků lze očekávat.
Nacházíme se v centru historického města, 
náměstí nebylo celá staletí narušováno do 
takové hloubky jako to bude nutné nyní. Je 
tedy skoro jisté, že se něco najde, podzem-
ní prostory, středověký vodovod a podobně. 
Jakýkoliv nález je nutné nahlásit archeolo-
gům. Ti budou ostatně provádět archeologic-
ký dozor a jsou povinni se postarat o případ-
né nálezy. Samozřejmě se snaží nenarušovat 
stavbu a neprodlužovat termíny, dodavatel 

by se mohl soustředit na jinou část náměstí, 
aby se mohlo dále pokračovat. Přesto běží 
asi všem hlavou otázka: Kdo by nebyl zvěda-
vý, zda se něco zajímavého najde! 

Během adventu bude na náměstí stavební 
klid. Podmínkou výběrového řízení, které  
město na zakázku rekonstrukce náměstí  
vypsalo, bylo také zachovat ve vánočním 
čase prostor v takovém stavu, aby se mohl 
tento čas využít k vánočním nákupům  
a akcím. Tak by letos přes probíhající stavbu 
mělo být náměstí klidné, vánoční, adventní, 
bohaté na typické zboží i oživené předvánoč-
ním veselím.

Celá revitalizace by měla být ukončena 
co nejdříve – koncem léta příštího roku. 
„Začínáme o něco déle, než jsme původně 
uvažovali a nevěděli například, že se začne 
realizovat rekonstrukce křižovatky Lidická 
– Humpolecká. Přesto by to stavbu nemuse-
lo nijak prodloužit, pokud vše půjde dobře,“ 
míní Libor Honzárek. Nebudou-li například 
takové deště jako letos, kdy komplikovaly 
výrazně všechny zemní práce. „Z toho nej-
horšího stavu by se mohla stavba dokončit 
na konci léta příštího roku, a pak řešit detaily, 
sadové úpravy, mobiliář, osvětlení a podob-
ně. Do konce září nebo října by náměstí 
mohlo být již předlážděné a funkční. Přeje-
me si však všichni, aby byly termíny kratší,“ 
doufá spolu s námi všemi místostarosta.�
 Světlana Pátková

Revitalizace středu města Havlíčkův Brod
Číslo projektu CZ.1.11/3.2.00/02.00759
Předpokládané celkové náklady akce: 
77 221 338,00 Kč
Předpokládané celkové způsobilé náklady 
akce: 66 652 756,00 Kč
Předpokládaná dotace: 40 484 216,71 Kč
Předpokládaná doba realizace stavebních 
prací 15. 7. 2009–30. 11. 2010
Příjemce podpory: město Havlíčkův Brod

Nové náměstí – hlavní prvky: diagonála zůstane zachována, zastávky MHD budou opatřeny 
přístřešky, kolem obvodu náměstí nová výsadba stromů, více laviček i parkovacích míst, odvod-
nění všech ploch včetně zachycení srážkových vod z okapů přilehlých nemovitostí, rekonstrukce 
inženýrských sítí a veřejného osvětlení, nová dlažba, odstranění bariér.

Průběh stavby Revitalizace středu města: srpen–září 2009
Zahájení stavby 17. 8. 2009 
• stavba bude zahájena kanalizací v Žižkově ulici a to za úplné uzavírky od křižovatky s Dolní 
ulicí po křižovatku s ulicí Na Ostrově. Doba výstavby kanalizace a uzavírky cca 3 týdny.  
• následovat bude celková rekonstrukce Dolní ulice, a to za úplné uzavírky.
Provoz v přilehlých obchodech bude nepřerušen a přístup k nemovitostem bude zajištěn.
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Od každého trochu

Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57. telefon: 569 497 357, 569 497 353, fax: 569 497 299, e-mail: icentrum@muhb.cz,  
internet: www.muhb.cz. Otevřeno: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne základní info Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Člověče přičiň se, i svatý Petr Ti požehná
To vám potvrdí ČOUDA.Klub, cyklistický oddíl KČT v Kamenné u Pol-
né. Obec se 180 obyvateli má dnes 47 členů cyklistického oddílu. 
Dvě nejvýznamnější akce letošního deštivého léta zvládli bez deště.
V sobotu 27. 6. zorganizovali výchozí bod turistických pochodů na 5, 
10, 20 km od Čoudovy Kovárny. V cíli občerstvení s hudbou i taneč-
kem na připraveném parketu ocenilo všech 150 účastníků z Havlíč-
kova Brodu, Jihlavy i Žďáru nad Sázavou, i bližšího okolí. V sobotu 
11. července vyvrcholila delší příprava jedné místní tradiční akce 
s dlouhou historií: Hudební a taneční odpoledne na Žižkově kop-
ci, kamenské dominantě. Možná i hudbou „Rebelka“ se zasloužila 
o rozehnání mraků, takže na Kamennou odpoledne ani nekáplo, 
i když třeba v bližším okolí pršelo (Štoky, Vysoká) hudba zněla do 
daleka a při točeném Ježku, klobáskách, kávě i zákuscích pamět-
níci vzpomněli na hudební skupiny Veselé skláře z Dobronína, Alfy  
z Úsobí, kteří tu účinkovali o letních nedělích již před 50 lety. Pří-
pravě hudebního odpoledne na Žižkově kopci věnovali hodně práce 
členové cyklistického ČOUDA.Klubu a obec vydatně přispěla materi-
álně. Na kopci postaven hudební altán (takřka tribuna) z fundované-
ho řeziva, řádně založený i zastřešený. Jistě vydrží dalších 50 let. Dva 
dlouhé bílé stany z boků doplňovaly plochu vrcholu, parket a lavice 
se stoly k posezení pod stany i před byly takřka plné. Škoda, že při 
plném kalendáři bude další muzicírování na Žižkově kopci asi opět až 
za rok. Jaromír Dáňa

„V květnovém čísle jsem uvítal zprávu o rekonstrukci Havlíčkova 
náměstí.Také mne zaujalo ohlédnutí za bývalým starostou JUDr. 
Neuernem. Moji rodiče v jeho domě bydlili od roku 1932 a já sám 
jsem tam strávil léta svého dětství a dospívání. Můj otec (na snímku) 
tam měl až do roku 1953 svoji ordinaci. Při čtení článku mne zaujala 
zmínka o hospodářské krizi počátkem 30. let . Krátkou zmínku o této 
době má ve svých pamětech i můj otec“ píše nám Dr. Peychl z Kolína. 
Možná, že by tento oddíl jeho zápisků mohl čtenáře zajímat, proto 
jej uvádíme.

Hospodářská krize 
V roce 1929 vypukla světová krize nevídaného rozsahu. Továr-
ny zastavovaly práci nebo vylučovaly dělníky.Akcie na burze silně 
poklesly, nastala bída. Vedle dělníků byli postižení též inženýři tová-
ren. Chodili a nabízeli knihy nebo malé elektrické spotřebiče. Stát 
vydával pro nezaměstnané tzv.žebračenky v ceně několika korun.  
V té době jsem poznal, že medicína odolává hospodářským otřesům  
a jak jsem poznal za 2. světové války a po válce i otřesům politickým.
Viděl jsem velkou bídu sezónních dělníků. V Brodě bylo pět cihelen. 
V nich pracovaly celé rodiny. Za tisíc cihel se platilo 50 korun (to se 
musila hlína nakopat, namáčet, dávat do dřevěných forem). Vyrobit 
tisíc cihel byl pro celou rodinu velký výkon. Horší to bylo v zimě. Mohli 
pracovat jenom muži a sice skopávat tvrdou hlínu na hromady, aby 
na jaře měli dostatek materiálu. Za to dostávali 10 korun pro celou 
rodinu (1 kg cukru stál 6 Kč, 1 kg másla 12–16 Kč. 1 kg hovězího masa  
8 Kč, mouka 2 Kč). Tenkrát se rozmáhala krádeže z hladu a 12 brod-
ských policistů, kteří hlídkovali ve dne i v noci mělo co dělat.
Vzpomínám si, jak jsem jednou v zimě noci navštívil rodinu cihláře. 
Jeho rodina obývala malou světničku. Na jedné posteli ležel muž  
a nemocná žena, Na druhé posteli spalo napříč postele pět malých 
dětí a nohy měly na přistavených židlích. Dnes se to zdá absurdní, ale 
tenkrát v třicátých letech to nebylo nic zvláštního.
Do práce se chodilo pěšky nebo jezdilo na kole. Autobusy nebyly. Znal 
jsem lidi, kteří chodili do Brodu pěšky z Věže a zpět (2x 13 km) nebo  
z Hlavňova (2x 12 km). Když jsem jel časně ráno k pacientovi, viděl 
jsem již po 4. hodině lidi spěchající do města na práci.
Ve Věži byl velkostatek a majitel, rytíř Stangler platil lidem 7 Kč denně. 
Jako největší poplatník měl poštovní správě přispět na zavedení tele-
fonu.Odmítl příspěvek platit. Měl však dvě osobní auta a když bylo 
třeba lékaře, jeho řidič pro lékaře dojel. Dostal zaplaceno od příslušné 
zdravotní pojišťovny, ale „ochotu“ pana rytíře si dotyčný pacient musil 
odpracovat.
Viděl jsem ale mnoho smutných případů. �
 MUDr. Ladislav Peychl

Separační koše pro domácnosti v Havlíčkově Brodě
(včetně všech jeho místních částí)

V Technických službách Havlíčkův Brod (TSHB), provozovně u rybníka 
Cihláře, je k dispozici ještě část městem Havlíčkův Brod dotovaných 
separačních košů pro třídění komunálních odpadů v domácnostech 
a jejich odnos k separačním kontejnerům, na domácí kompost, do 
kompostéru... apod.

Prodejní cena třídílné separační sady je 221 Kč, což je jen 30 % poři-
zovací ceny, která činí o 735 Kč. Jedná se o praktickou, poměrně 
masivní plastovou nádobu s víkem ovládaným pedálem a se třemi 
jednoduše vyjímatelnými barevnými plastovými vložkami.

Prodej probíhá v úterý a čtvrtek od 8.00 do 14.00 hodin v areálu TSHB 
v Reynkově ulici (u rybníka Cihláře). Koše jsou bez pořadníků pro-
dávány osobám (občanům), které vlastní nebo legálně užívají nějaký 
byt v jakémkoliv druhu budovy na území Havlíčkova Brodu. Prodej do 
vyčerpání zásob – koše zatím nelze poskytnout opakovaně.

Případné dotazy směřujte přímo na TSHB: 
telefon: 569 427 670, 
e-mail: inecasova@tshb.cz město Havlíčkův Brod
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Od každého trochu

 

Překvapení
Ne, že bych nevěděl o uzavření největší křižovatky v Havlíčkově Brodě. 
Přesto, nebo právě proto, na mě čekalo v sobotu ráno překvapení. Bylo 
18. 7. 2009  po dešti, čistý vzduch. I ti ptáčci si snad samým překva-
pením pletli noty. Naše okna směrem k Humpolecké ulici oněměla. To 
ticho snad dokáže vzbudit. Samozřejmě, již dříve jsem viděl při práci 
válec, finišer, nebo pracovníka s lopatou. Teď mě překvapilo nasazení  
a souhra. Byl to koncert pro několik přihlížejících diváků. Jsem také roz-
zlobený řidíč a občan Havlíčkova Brodu, navíc z Humpolecké ulice. To 
tiché, podmračené ráno se už asi nebude opakovat. Klidně ho oželím 
kvůli tisícům řidičů projíždějících naším městem.  Karel Stýblo

Jak dodržovat dietu
Poradna pro čtenáře, kteří mají vzhledem k některému svému onemocnění 
dodržovat dietu. 
Dietní program připravilo chirurgické oddělení Nemocnice Havlíčkův Brod 
společně s nemocničními nutričními terapeuty.
Dieta – S (diabetická šetřící)
Z tradičních technologických postupů lze použít hlavně vaření, duše-
ní, pečení. Maso opékáme na sucho – máslo nebo olej přidáváme do 
hotových pokrmů. Pokrmy zahušťujeme nasucho opraženou moukou, 
dietní jíškou, bešamelem nebo zálivkou. Vejce a vaječné pokrmy se 
zařazují nejvíce 2x týdně.

potraviny nevhodné vhodné
masa tučná (husa, kachna, zvěřina), tučné a 

kyselé nakládané ryby, sardinky, očka, 
kaviár, slanina, škvarky

zařazujeme z mladých zvířat – kuře, krůta, králík, jehně, dále maso telecí, hovězí, netučné 
vepřové, filé (ne smažené)

uzeniny tučné, příliš slané šunka, dietní a jemné salámy, drůbeží párky
zelenina zelí, kapusta, paprika, česnek, 

ředkvičky, okurky, nakládané zeleniny
mladá, buď ve formě salátů, vařená, dušená – mrkev, celer, hlávkový salát, mladý květák, ked-
lubny, petržel, špenát, fazolka, hrášek, lisovaná rajčata, cibuli pouze na vydušení

ovoce rybíz, angrešt, rebarbora, fíky, datle, 
ořechy, mák

podáváme syrové nebo jako kompoty, ovocné šťávy, mošty, rosoly a džusy, dále banány, 
pomeranče, grapefruity, vyzrálá jablka, meruňky, broskve, třešně, višně, švestky, hroznové víno

polévky polévky se smetanou podáváme řídké, místo zahušťování je vhodnější je doplnit zeleninou, vejcem příp. zavářkou 
příkrmy hlavně brambory, rýže, těstoviny, knedlíky v menších množstvích
omáčky zahuštěné moukou a smetanou jen výjimečně, a to na zeleninovém podkladě, nepatrně zahuštěné
kompoty domácí slazené cukrem diabetické nebo neslazené
moučníky čerstvé kynuté těsto, lístková těsta, 

linecká těsta, zmrzlina,
s umělými sladidly dle speciální receptury

nápoje černá káva, příliš horké nebo studené 
nápoje,slazené limonády, džusy

neslazené nebo s umělými sladidly

koření dráždivé zelené natě – petržel, pažitka, majoránka, kopr, bobkový list, vývar z kmínu, ze sušených hub

Okolí DPS Na Výšině bude krásnější
Na jaře tohoto roku přišly obyvatelky domu s pečovatelskou službou 
Na Výšině s návrhem, jak vylepšit okolí hlavního vchodu do domu. 
Jako milovnice květin a všeho zeleného „plevele“ dostaly chuť na 
prostranství před domem vytvořit záhonky s keříčky a kytičkami. 
Vedení Sociálních služeb a pečovatelské služby tento nápad podpo-
řilo a domluvilo spolupráci s Technickými službami H.B., konkrétně 
s paní Krovovou.
Jakmile to počasí dovolilo, začalo se na nápadu pracovat. Pracovníci 
TS zryli části travnaté plochy vedle vstupu do domu a opravdu jim to 
dalo zabrat. Zem byla samé kamení a zbytků stavebního materiálu, 
ještě z dob, kdy se dům stavěl. Poté navezli krásnou zeminu a nyní 
již naše zahradnice čekalo samotné osázení záhonů. 
Myslím, že je tento nápad a jeho zrealizování velmi chvályhodné  
a věřím, že všichni obyvatelé domu a blízkého okolí si budou práce 
seniorek považovat, budou ohleduplní a nebudou  například pouš-
tět své psí miláčky na tyto upravené plochy. 
Věřím, že rozkvetlé záhonky potěší každého a netolerovat případné 
vandalství je to nejmenší, jak můžete v této věci pomoci. Děkujeme.
 E. Šílová

Bezplatné sociálně právní poradenství  
pro zdravotně postižené občany

V budově Soukromého zdravotnického zařízení působí Centrum 
pro zdravotně postižené kraje Vysočina (CZP), které nabízí pomoc 
postiženým osobám i jejich příbuzným v oblasti základního a odbor-
ného sociálního poradenství, např. o dávkách sociálního zabezpečení, 
o slevách a výhodách pro ZTP občany či o příspěvku na péči. Provádí 
taktéž terénní práce, v rámci nichž si mohou klienti s pracovníkem CZP 
telefonicky dohodnout osobní schůzku v místě jeho bydliště. V CZP je 
možné zakoupit baterie do sluchadel, ušní tvarovky, štětečky nebo čistí-
cí tablety. Poradenské služby poskytuje Centrum zdarma.
V rámci činnosti CPZ funguje také půjčovna kompenzačních a rehabi-
litačních pomůcek. Lze si  vypůjčit např. chodítko, dětský rehabilitační 
kočárek, mechanický vozík, toaletní a sprchové křeslo, vycházkovou hůl 
aj. Od července 2009 bude možné si v CZP zakoupit nové vydání Soci-
álně právního minima pro zdravotně postižené (autorem je JUDr. Jan 
Hutař, NRZP ČR). 

Návštěvní hodiny CZP 
Pondělí  8.00 – 12.00  13.00 – 14.30
Úterý  terénní práce  13.00 – 14.30
Středa  8.00 – 12.00  13.00 – 17.00
Čtvrtek  8.00 – 12.00  terénní práce

Kontaktní údaje 
Dobrovského 2915, 580 01 Havlíčkův Brod, tel. 569 427 614 
email: czphbrod@volny.cz, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz 
kontaktní osoba: Kateřina Babuljaková
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Deník cestovatele
Obchodní akademie a hotelová škola Havlíč-
kův Brod

Výměnný pobyt v Brixenu
Dne 3. 5. 2009 jsme se vydali společně s paní 
učitelkou Krajhanzlovou a Dolejšovou na 
výměnný pobyt do Itálie, do města Brixen, ital-
sky Bressanone. Jelo 6 žákyň studujících obor 
Hotelnictví, pět ze třídy H3. a jedna ze třídy H2.

Brixen je partnerské město Havlíčkova Brodu. 
Právě zde byl internován Karel Havlíček Borov-
ský, a tudíž právě s tímto městem nás spojuje 
historie života této významné osobnosti.
Před odjezdem jsme se ráno v 6.30 všichni sešli 
před budovou naší školy. Naložili jsme zavaza-
dla a vyjeli jsme směr Itálie. Cesta trvala přib-
ližně 9 hodin, ale s menšími přestávkami jsme 
ji zvládli v pohodě. Při příjezdu na místo nás 
u budovy tamější hotelové školy přivítal pan 
Mederle, který nás celý týden provázel (spo-
lečně se skupinou z Německa – Grafenau). Po 
uvítání jsme se jeli ubytovat do penzionu, kte-
rý se nám moc líbil, tam jsme také každý den 
měli snídani. Na obědy a večeře jsme chodili 
do školy spolu s ostatními žáky.

Druhý den v 7.55 ve škole: Pan Mederle nás 
provedl školní budovou, prohlédli jsme si pěk-
né vybavení školy, třídy, kuchyně i učebny stol-
ničení. Poté nás čekal oběd ,,Schöne Essen“, 
který byl proveden formou složité obsluhy, 
předvedli nám ji žáci druhých ročníků. Po vyni-
kajícím obědě nás čekala hodina italštiny, na 
niž jsme byli velice zvědaví a moc jsme se na ni 
těšili. Naučili jsme se pár základních frází, kte-
ré nikdy nejsou k zahození. Po výuce jsme už 
měli osobní volno a v 18.30 nás čekala večeře s 
ostatními žáky domova mládeže.

Třetí den nás čekalo praktické vyučování. Tři 
žákyně byly zařazeny na obsluhu, tři do kuchy-
ně a toto rozdělení platilo pro všechny násle-
dující dny. Při obsluze jsme nejdříve měli jednu 
hodinu výuky, kde nám byl vysvětlen celý sys-
tém, jaké chody jídel se budou podávat, jaké 
založit příbory apod. Poté jsme se přesunuli 
do učebny. Tam jsme připravovali stoly, založi-
li příbory a pak jen čekali, až přijdou hosté. 
V kuchyni jsme spíše přihlíželi tomu, jaké zvy-
ky tam panují a pomáhali, pokud bylo třeba. 
Kuchyně jsme si velmi pečlivě prohlédli. 
Po obědě nás čekala prohlídka krásného histo-
rického města Brixen. Měli jsme také možnost 
se jet podívat na nádherné panorama města  
a přitom jsme se zastavili v jedné menší restau-
raci a mohli ochutnat pravou italskou pizzu.

Čtvrtý den škola pořádala Den otevřených 

dveří. Ti z nás, kteří byli zařazeni na obsluze, 
šli na výuku a plnili úkoly společně s ostatními 
žáky. V kuchyni jsme vypomáhali s přípravou 
oběda a naučili jsme se nové recepty. Odpo-
ledne jsme jeli na exkurzi spojenou s degusta-
cí sýrů a měli jsme přitom i pěknou přednáš-
ku o jejich výrobě. Některé sýry byly opravdu 
vynikající, ale některé měly chuť opravdu vel-
mi zvláštní…

Další den byl konečným pro praktickou výuku, 
proto jsme si tento den také ve škole nejvíce 
užili a získali řadu nových zkušeností. Odpo-
ledne jsme vyrazili na exkurzi do pražírny kávy, 
opět spojenou s velmi zajímavou přednáš-
kou o tom, jak se káva praží, jaké jsou druhy 
apod. Pak jsme měli osobní volno a čekala nás 
poslední, opravdu vynikající večeře ve škole.

Šestý den jsme jeli všichni na výlet do Meran. 
Rozdělili jsme se do 4 skupin, každá skupina 
dostala otázku a museli jsme najít odpověď v 
místním muzeu. K muzeu patří také obrovská 
úchvatná botanická zahrada. Na oběd jsme šli 
do restaurace a opět si dali pravou italskou 
pizzu, což je skutečná lahůdka. Po obědě nás 
čekala prohlídka hotelu Quellenhof, který nás 
naprosto uchvátil, měli jsme možnost nahléd-
nout do salónů, pokojů i apartmánů. Poté nás 
čekala závěrečná večeře a zároveň rozloučení 
ve městečku Klausen. Kolem 20. hodiny večer 
jsme se vrátili zpět do penzionu a začali balit 
na cestu domů.

Následující den jsme po vydatné snídani 
vyrazili směr Havlíčkův Brod. Cesta byla dlou-
há, únavná, a tak jsme byli rádi, když jsme byli 
opět doma.

Týden v Brixenu se nám všem moc líbil. Zažili 
jsme mnoho nových věcí, seznámili se s nový-
mi lidmi a také zjistili, že mluvit cizím jazykem 
ve škole a v reálném životě je něco úplně jiné-
ho. Víme, že se máme ještě hodně co učit!

 Lucie Dobrovolná, Barbora Fialová
 Eva Gruberová (H3)

Tento rok skromnejšie 
Minulý mesiac zavítalo do metropoly Spi-
ša osemdesiatdva vystavovateľov z Čiech, 
Maďarska, Poľska a samozrejme Slovenska 
na 42. ročník kontraktačno-predajnej výsta-
vy Spiš*Expo 2009 /Spišské výstavné trhy. 
Hlavné výstavné priestory boli už tradične 
inštalované na zimnom štadióne, kde sa 
konalo aj oficiálne otvorenie, ďalšie paviló-
ny boli umiestnené v predajni nábytku na 
námestí a v záhradnom centre na leteckej 
ulici. Na ploche 1 098 metrov štvorcových 
sa prezentovali firmy, ktorých počet oproti 
minulým rokom podstatne klesol. Aj túto 
obchodno - vystavovateľskú akciu, ktorú 
každoročne pripravuje spišskonovoves-
ká spoločnosť SVT, poznamenala súčasná 
neľahká ekonomická situácia. 
Súčasne s výstavou sa konal v poradí už 
54. ročník Spišského trhu, počas ktorého 
mesto pripravilo množstvo sprievodných 
kultúrnych podujatí. Okrem domácich účin-
kujúcich sa predstavili umelci aj z iných kú-
tov Slovenska, ba aj zo zahraničia. Účasť na 
tejto veľkolepej letnej akcii mali možnosť 
aj naši hostia z partnerských miest z Čiech, 
Nemecka, Poľska, Maďarska, Ukrajiny, Nitry 
a ďalší.  K. Kucharovičová

Pomohli Jesenicku 
Havlíčkobrodská radnice pomáhá svým spřá-
teleným městům – Brodům. Všechny mají 
společné to, že leží při vodních tocích. Již 
jednou Havlíčkův Brod pomáhal Širokému 
Brodu na Jesenicku, když tamní obyvate-
lé díky rozvodněné Bělé přišli o sokolov-
nu, jedinou společenskou místnost v obci.  
V červenci voda na Jesenicku opět způsobila 
rozsáhlé škody. „Chtěli jsme pomoci Široké-
mu Brodu, s nímž jsme v kontaktu. Voda tam 
ale žádné škody nenapáchala, jeho zástupci 
nám proto doporučili nedaleké Bernartice,“ 
přiblížila starostka Jana Fischerová. Rada 
města Havlíčkův Brod tedy uvolnila dvacet 
tisíc korun na pomoc povodněmi postiženým 
Bernarticím. Částka je maximem, které moh-
li radní uvolnit. O další případné pomoci 
budou však ještě jednat zastupitelé na svém 
zasedání v září.� S.�Pátková



Osobnost měsíce

13SRPEN 2009

Poslední etapa brodského pěveckého sboru Jasoň je spjata se jménem 
Michala Hájka. Ten hudební těleso opouští po osmi letech kvůli studiu 
na švédské Královské hudební akademii ve Stockholmu, kam se vydá 
na konci léta. Během svého působení v Jasoni byl mimo jiné asistentem 
sbormistra Pražského filharmonického sboru a Pražského smíšeného 
sboru. Zpívá ve sborech Bohemiachor a Oktet a příležitostně diriguje 
Symfonický orchestr Region ve Světlé nad Sázavou. Už za konzerva-
torních studií vedl Chotěbořský komorní orchestr (2002-2004) a spolu �
s Petrem Štefáčkem pěvecký sbor Borovánek (2002-2006). Jednu sezo-
nu pracoval v baletu Národního divadla v Praze jako korepetitor.

Vitální sbormistr se před sedmadvaceti lety narodil v Hustopečích,  
v půl roce se s rodiči přestěhoval do Havlíčkovy Borové, kde žije 
dodnes. Přestože se jeho rodiče hudbě nevěnovali, vypozorovali  
u Michala talent a přihlásili ho do hodin klavíru: „Jako dítě jsem třeba 
různě bušil do křesel a hrál si, že jsou to bicí. Naši si všimli, že mě hud-
ba zajímá, přihlásili mě na klavír k Milušce Vokáčové a pak to všechno 
začalo,“ vzpomíná s typickým úsměvem na tváři Michal Hájek. 

Za klavírem začalo být Michalovi brzy smutno a vyhledával kolektiv-
ní činnost: „Během studií jsem začal zpívat ve sboru a zjistil, že je to 
přesně pro mě.  Rád mám kolem sebe smečku, kterou mohu někam 
dotáhnout.“ Po brodském gymnáziu se rozhodl přihlásit na další střed-
ní školu, tentokrát na konzervatoř: „Vystudoval jsem ji nejen v oboru 
klavír, ale přibral jsem si právě i dirigování. Vysokoškolský titul bakalář 
jsem souběžně získal na Karlově univerzitě v oboru Sbormistrovství 
chrámové hudby. Teď studuji Akademii múzických umění, což je ško-
la, kde se dá získat nejvyšší možné hudební vzdělání u nás,“ popisuje 
svoji cestu za poznáním. 

Na tomto poli nedávno zaznamenal velký úspěch – získal stipendium na 
prestižní Královské hudební akademii ve Stockholmu: „O možnostech 
studia sborového dirigování ve Švédsku jsem se dozvěděl sám. Zatím-
co u nás se sborovému dirigování navážno věnuje poměrně málo lidí, 
ve Švédsku je úroveň a tradice daleko větší,“ srovnává Michal Hájek 
a popisuje anabázi za vysněným místem: „Nejprve jsem tam poslal 
video mého dirigování s Jasoněm, na základě kterého jsem postou-
pil do užšího výběru. Pak jsem musel absolvovat dvoudenní přijímací 
řízení přímo ve Stockholmu. Zkoušeli nás ze všech možných disciplín, 
od sluchových testů až po dirigování profesionálních švédských sborů. 
Tato tělesa jsou na perfektní úrovni, nebylo mnohdy třeba nic říkat, 
jen jsem ukázal a zpěváci hned udělali, co jsem si pomyslel. Pak si asi 
profesoři řekli, že tam dlouho neměli žádného Čecha, tak mě vzali,“ 
usmívá se skromně. 

Do nové školy vyrazí Michal Hájek koncem prázdnin: „Na rozdíl od 
našich vysokých škol, kde se všechno rozjíždí až na začátku října, ve 
Švédsku studenti zařezávají už od konce srpna. Jede se bez přestávky, 
bez u nás tradičních zkouškových období, až do posledního června, 
takže to bude naplněná makačka.“ Během prázdnin musí Michal Hájek 
vyřešit ještě jazykový handicap: „Přestože ve Švédsku umí většina lidí 
skvěle anglicky, samotná výuka bude ve švédštině. Skoupil jsem tedy 

všechny dostupné učebnice, absolvoval dvě hodiny se švédštinářkou 
a zbytek je na mně. Po zbytek léta budu drtit, drtit a drtit, abych se 
tam dorozuměl. Chci schroustat také nějaké knihy o životě ve Švéd-
sku.“ Stáž bude trvat v základu jeden rok, ale po uplynutí této doby 
je možné zažádat o prodloužení. Stesku po domově se Michal nebojí, 
protože do Čech přijede po pár měsících: „Návštěvu plánuji minimál-
ně na Vánoce – jak za rodinou, tak na vánoční koncert Jasoně, ten si 
rozhodně ujít nenechám.“ 

Michal Hájek strávil v čele nejstaršího brodského sboru osm let  
a jeho repertoár rozšířil do neprobádané oblasti mystiky, rockové nebo 
pralesní hudby. Dlouholeté členy dokázal pro své nápady nadchnout  
a šířil mezi ně svoji pověstnou energii a optimismus. „Recept na dob-
rou náladu?“ směje se Michal: „Asi se prostě rozhodnu, že takový chci 
být. Vždycky když člověk něco dává, tak okamžitě zjistí, že mu to okolí 
vrací zpět. Tím, že jsem mezi lidmi skoro pořád, tak můžu energii dobí-
jet tímto způsobem. Jenom ji trochu někam usměrním a už to jede 
samo.“

Na svěžím vzhledu a chování Michala Hájka má svůj podíl i zdravý 
životní styl, který vyznává: „Mám rád čistotu, jednoduchost a přiroze-
nost, v dnešní době je ale těžké najít takové věci. Zdravá výživa nabízí 
přesně to, co mám rád, a asi proto k ní tíhnu.“

Volný čas Michala Hájka je prostoupen hudbou a sportem: „Ke své-
mu životu potřebuji fyzický pohyb, a proto hodně sportuji – věnuji se 
třeba cyklistice nebo plavání. Ideální dovolená je pro mě chození po 
horách, stanování nebo výprava na kole.“

 Aneta Štefánková

Michal Hájek o sobě:
Tomu se mi nechce věřit, že dnes ještě někoho baví číst ty věčné umě-
lecké životopisy, které se hemží strohým výčtem dosažených postů �
a o člověku přitom nic neřeknou. Věřte, že já s tím jen velmi nerad 
někoho obtěžuji. Ve svém životě považuji za mnohem důležitější �
například svou náklonnost ke kešu oříškům, hustým chumelenicím, 
ručnímu papíru, vokálním skupinám nebo civění do ohně. Obzvláštní 
potěšení mi také činí zavrtat se pod širákem do spacáku, tvářit se, že 
rozumím elektrice, vystoupit z vlaku na neznámém nádraží, okounět 
na koncertech, kde neúčinkuji, a tančit se ženou, která nevede. Jestli 
mě chcete namíchnout, hoďte petláhev do modrého kontejneru, dělej-
te ze sebe někoho, kdo nejste, přijďte na sborovou zkoušku s ospalým 
výrazem anebo mi uvařte čaj do malého hrníčku. Ze svých dosavad-
ních největších úspěchů bych rád jmenoval zbavení se závislosti na 
čokoládě, pochopení rozdílu mezi dvoudobým a třídobým taktem �
a objevení toho, že jsou tu i jiní lidé, než já. Mezi mé sny patří pře-
stat vypalovat cédéčka, která si už nikdy neposlechnu, sjet na bruslích 
zamrzlou řeku a naučit se číst, co se skrývá za notami.

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkuje-
me rozhovor s osobností našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Měst-
ské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 580 61 Havlíčkův Brod,  
e-mail: hblisty@muhb.cz, telefon: 569 497 357, 606 687 071.

Michal Hájek
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
červenci 2009  
v Havlíčkově Brodě

(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)

3. 7. 2009 

David Kubů, Praha 
Lucie Höferová, H. Brod 

4. 7. 2009 

Pavel Svoboda, H. Brod�
Jana Balounová, H. Brod 

11. 07. 2009 

Radim Prokeš, H. Brod 
Zuzana Feltlová, H. Brod 

Michal Červín, H. Brod 
Alena Prchalová, Lípa 

18. 7. 2009

Zdeněk Kahoun, Jesenice 
Klára Pechová, H. Brod 

25. 7. 2009 

Tomáš Líbenek, Milevsko 
Kateřina Fikarová, H. Brod 

Zbyněk Vomela, H. Brod 
Jitka Prchalová, Lučice 

Michal Beránek, H. Brod 
Tetjana Rosola, Ukrajina

Marek Plachta, H. Brod 
Tereza Pospíšilová, H. Brod 

Philip Lee Sherrington 
Velká Británie 
Anna Šorfová, Kochánov

V tajence křížovky najdete Homérův citát...

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete bezplat-

ně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba komunikací 
a chodníků, veřejné zeleně)  

i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
v 18.30 h. Reprízy: denně  
v 10.45, 18.30 a 21.45 h.

K dispozici na CD v Krajské 
knihovně Vysočiny, www.
muhb.cz a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy jsou  
k dispozici na www.muhb.cz,  

Městském informačním 
centru a recepci Městského 

úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 7/2009 – Jenom rodina by se musela trochu uskromnit!
Správnou odpověď ze 103 došlých vylosovala šéfredaktorka Havlíčkobrodských listů Světlana Pátková
Výhercem ceny je Jaroslav Szturc, Havlíčkův Brod
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně 
MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod.
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby zdarma v penzionu 
Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregion.cz)
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz
DPS Reynkova 3643 
10. 8. Keramická dílna, 1. skupina 9.30, 2. skupina 13 h. 
12. 8. Narozeninový klub – hudba Perknov, od 13.30 h. 
19. 8. Pohádkové písně spojené s písněmi z muzikálů, 
od 14.30 h. 
26. 8. Grilování před DpS, od 14  h. 
2. 9. Sportovní letní párty – hudba Č.A.A.S, od 13.30 h.
DPS Na Výšině 3241 
27. 8. Nákupy v Lidlu, 8–10 h.
Denní stacionář Reynkova 3879 
13. 8. Práce s keramickou hlínou, 9.30 h. 
20. 8. Grilování na atriu, 9.30 h. 
27. 8. Společenské hry, 9.30 h.

Bohoslužby
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., 
St a So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 
9.30 a 18 h. Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na 
Výšině So 16 h.
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h. 
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David 
Šorm, tel. 739 244 611, e-mail: horni-krupa@
evangnet.cz, http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 
17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: 
Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 h. (dle dohody)
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h. 
Pravoslavná církev 
Kaple Svatého Kříže u ulice U Stadionu, slouží Jan 
Baudiš z Jihlavy. Pravidelné obřady každou první 
sobotu v měsíci v 9 h. 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 
h. Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 
14.30 h. Modlitba: Čt 8.40 h.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do 
schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s pope-
lem svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, 
nikoliv pouze věřící Církve československé husitské.

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h.  
tel. 569 433 255, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz,  
e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz 
Rukodělná chráněná dílna: Kokořínská ul. 2704 
(budova čalounictví JAS). Sídlo: Nádražní 128 
(bývalé Pozemní stavitelství). Ved. střediska: 569 
433 252, Tým podpory v zaměstnávání: 569 433 
253 a 569 433 254 
Aktivity červenec a srpen 2009 
Filmový klub: 12. 8. film na přání, 26. 8. Nestyda 
PC kurs: čtvrtek 14–16 h.

Vycházky s KČT 
12. 8. – Z Budčic. Odjezd vlakem v 6.46 h. do 
Budčic. Trasa cca 12 km. Vede: K. Koutný 
19. 8. – Do Malče. Odjezd vlakem v 8.09 h. do 
Chotěboře. Trasa cca 12 km. Vede: Sl. Břízová 
22. 8. – Autobusový jednodenní zájezd – Staré 
Město pod Landštejnem. Odjezd v 7 h. od Ener-
getiky na Humpolecké ul. Přihlášky přijímá V. Trtí-
ková a Míla Špačková. Trasy cca 15 km, zkrácená 8 
km. Vede: J. Kohoutová 

26. 8. – Kolem Kukly. Odjezd autobusem v 6.37 
h.ze zast. č. 4 z doprav. terminálu do Polné.Od 
Pleasu na Havířské v 6.40 h. Trasa cca 12 m. Vede: 
Míla Špačková 
29. 8. – 28. Cestami Jaroslava Haška. Trasy: pěší 
10, 20, 30, 50 km, cyklo 20, 40, 60, 80 km. Start: 
od 6.00 h., zimní stadion v Pěšinkách, Světlá n. S. 
Kontakt: Jaroslav Vála, Na Hrázi 466, 582 91 Světlá 
n. S., tel. 569 496 658, e-mail: info@svetlans.cz 
Odjezd vlakem z HB: 6.02, 7.48, 8.58, 10.01 h. do 
Světlé n. S. 
2. 9. – Z Okrouhlice přes Chlum. Odjezd vlakem v 
8.58 h. do Okrouhlice. Trasa cca 12 km. Vedou: M. 
Petrová, Sl. Šimánková 
5. 9. – 40. Havlíčkobrodská padesátka. Trasy: pěší 
9, 14, 25, 35, 50 km, cyklo 30, 50, 70 km. Start: 
6–10 h. zasedací místnost MÚ V Rámech, HB. Kon-
takt: Jiří Kočí, Vrchlického 2388, 580 01 Havl.Brod, 
tel. 606 660 316, e-mail: koci.jiri@email.cz 

Kdo chce jít společně na 9 km a 14 km trasu, 
odchod v 8 h. 
7. 9. – Informační schůzka pro účastníky poby-
tového zájezdu do Chřibské U Jasanu. Schůzka 
se koná v 16 h. v restauraci ve Sportovní hale TJ 
Jiskra na Ledečské ul. (za st. hřbitovem). Kdo má 
nový občanský průkaz, vezměte s sebou. 
9. 9. – Ze Štoků. Odjezd autobusem v 8 h. ze zast. 
č. 16 z dopravního terminálu do Štoků. Trasa cca 
12 km. Vede: Bl. Vyhnalíková

Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
11. 8. – Do Pekla v létě. Odjezd vlakem v 9.46 
h. do Ronova nad Sáz.  Trasa cca 7 km. Vede: V. 
Grodlová 
18. 8. – Naučná stezka Josefa Klementa okolo 
Polné. Odjezd autobusem v 10.40 h. ze zast.č.4 z 
dopravního terminálu nebo v 10.42 h. od Pleasu 
na Havířské ul. do Polné. Trasa cca 7 km. Vedou: V. 
Lamberská, Míla Špačková. 
25. 8. – K Dobré Vodě.
Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého 
autobusového nádraží v Havl. Brodě.
Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov u roz-
cestníku cyklotras. Návrat vždy opět do HB.
Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 
248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, 
www.ddm.hbnet.cz 
Od září 2009 hledáme externí pracovníky na vedení 
zájmových kroužků: francouzština pro začátečníky od 4. 
tř. na středu 16.–17. hodin a vedoucí pro Cvičení rodičů 
s dětmi v úterý nebo ve středu. Zájemci se mohou 
přihlásit během prázdnin každé pondělí a středu nebo 
začátkem září. Uvítáme i spolupráci v jiných zájmových 
oborech.  
Přejeme všem dětem, rodičům a učitelům krásné 
prázdniny a těšíme se na vás v novém školním roce!
Umělecké centrum dětí a mládeže 
Rubešovo nám. 171 (bývalá ZŠ Rubešova), H. Brod 
tel. 604 718 827, www.lucierabensova.cz 
Výuka pro děti je i během letních prázdnin, více 
informací na webu 
21. 8. – Páteční keramika pro dospělé od 14–10 h. 
11. a 18. 8. – Letní výuka – předškoláci v úterý 15–16 h. 
12., 13., 19. a 20. 8. – Letní výuka – školáci a 
dospělí ve středu a čtvrtek 13–16 h. 
Účast potvrďte den předem SMS na tel. 604 718 827.

ZUŠ Havlíčkův Brod na Smetanově nám. 
Dodatečné přijímací talentové zkoušky pro školní 
rok 2009/2010: 
• Pro všechny obory - první týden měsíce září  
denně po 14. hodině 
• Hudební obor – v učebně č. 17 nebo č. 12 
• Výtvarný obor – učebny VO č. 30 a 32  
• Taneční obor + Literárně-dramatický obor 
– učebna č. 6 (č. 17 nebo č. 12) 
Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
www.jasonhb.cz 
Přijímáme nové členy, zkoušíme každou neděli od 
17 do 20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.
Jídelna pro veřejnost 
Otevřena ve Štáflově ulici (býv. Okr. úřad) – obědy, 
svačiny, další objednávky na tel. 569 432 935.
Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod  
tel. 569 425 630, mobil 777 736 048,  
e-mail poradna@charitahb.cz 
Upozornění na změnu adresy 
PROSS reklama s.r.o., Pod Kyjovskou 3925, 58001  Hav-
líčkův Brod, tel. +420 569 425 719,  mobil +420 602 528 
497, e-mail: pross@pross.cz, www.pross.cz

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Starší kříženec, velmi hodný, mazlivý, bezpro-
blémový, vhodný jak do rodiny tak ke starším 

lidem. • Psi – kříženci, hodní, mazliví, vhodní ke 
starším lidem. Jsou kamarádské povahy. • Asi 

3letá křížená fena, temperamentní. Nevhodná k 
domácím zvířatům. Uplatnila by se jako hlídač. • 
Velký kříženec – cca 4roky, milý, přátelský. • Fena 
německého ovčáka – hodná, temperamentní.

Město Havlíčkův Brod nabízí k prodeji
pozemkovou parcelu číslo 630/21 o výměře cca 358 m2  
v katastrálním území Suchá příměstská část Svatý Kříž.
Pozemek je přístupný z veřejné komunikace. Inženýrské 
sítě se nacházejí pod příjezdovou komunikací. Minimální 

nabídková cena činí 440 Kč/m2.
Své žádosti o prodej zasílejte v zalepené obálce s ozna-
čením „NEOTVÍRAT – pozemek č. 630/21„  s uvedením 
nabídky ceny za 1m2, na podatelnu Městského úřadu  

v Havlíčkově Brodě, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův 
Brod 2 nejpozději do  26. 10. 2009 do 12 h. 

Více informací získáte na tel. č. 569 497 176, kde je 
možno nahlédnout do mapového podkladu.

Služby stomatologů  
15.–16.8. Dr. Mottl Vladimír, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 424 211 
22.–23.8. Dr. Swaczyna Kazimír, Okrouhlice 
Okrouhlice 186, tel. 569 489 174 
29.–30.8. Dr. Maštálková Zdena, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 569 721 553 
5.–6. 9. Dr. Vosiková Veronika, Ledeč n. S.  
Husovo nám. 12, tel. 569 721 809 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a 
nedělích od 9 do 12 h. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost
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Kultura
Letní žurnalistická škola Karla Havlíč-
ka Borovského
Havlíčkův Brod 17.–22. srpna 2009
Mezinárodní kemp pro studenty se zájmem o media, 
kulturu, mezinárodní vztahy a EU. Přednášky a besedy 
pro veřejnost – velký sál Staré radnice
Pondělí 17. srpna
08.00  Markéta Maturová (Jihočeská univerzita) – Stylis-
tika a jazyk v českých médiích 
15.00 Jana Lorencová (ČT) – Česká investigativní 
žurnalistika
19.30 Vkus/ nevkus českých žurnalistů – Miloš Zeman 
(politik), Dana Drábová (ÚJBČR), Jana Lorencová (ČT), 
Jan Burda (ČRo)  
Úterý 18. srpna
8.00 Salim Murad (Jihočeská univerzita) – ABC politologie  
10.00 – Helena Pavličíková (Jihočeská univerzita) – Etika 
v žurnalistice
19.30 – Předsednictví České republiky Evropské unii 
– Erfried Adan (Friedrich Ebert Stiftung), Salim Murad 
(Jihočeská univerzita, politolog), Hana Hikelová (ČRo)
Středa 19. srpna
10.00 – Jan Jirák (Univerzita Karlova) – Má žurnalistika 
budoucnost?
13.00 – Karel Hvížd‘ala (publicista) – Umění a historie 
rozhovoru
15.00 – Edmund Lambeth (University of Missouri) 
– Vztah starých a nových médií v USA I.
19.30 – 20 let svobodné žurnalistiky v ČR – Karel 
Hvížd‘ala (publicista), Jaroslav Veis (publicista), Barbara 
Ktipplová (Univerzita Karlova), Milan Fridrich (ČT)
Čtvrtek 20. srpna
15.00 – Edmund Lambeth (University of Missouri) 
– Vztah starých a nových médií v USA II.
19.30 – Večer USA – Mary Thompson Jones (Chargé 
d‘affaires USA v Praze) – Veřejná diplomacie v praxi
Pátek 21. srpna
19.30 – Česko-tyrolský večer – projekce dokumentár-
ních filmů. I bin a Tschech! (Pavel und Franz Gamper), 
Česko-Tyrolsko (Česko-tyrolská setkání)
Sobota 22. srpna
10.00 Jaroslav Sonka (publicista, EAB Berlín) – Média ve 
vyspělých demokraciích a v postkomunistických zemích v EU
Festival STOCK DOBROHOSTOV  
15. a 16. srpna 2009 se na letním parketu v 
Dobrohostově  u Havlíčkova Brodu. Festival, který 
od svého založení poskytuje prostor především zábavo-
vým kapelám z okolí Havlíčkova Brodu, se poprvé koná 
jako dvoudenní. Nedělní program bude zcela věnován 
dechové hudbě.  
Sobota 15. 8. 
17.00 E.M.I.L. (Havlíčkův Brod) 
18.20 ŠATLAVA (Přibyslav) 
19.40 FORTUNA (Havlíčkův Brod) 
21.00 NEW TITAN (Chotěboř) 
22.20 Karel Kahovec a George & Beatovens (Praha) 
24.00 SNAKEBITE (Chotěboř) 
01.20 BASS ROCK (Herálec) 
Neděle 16. 8. 
14.00 REBELKA (Havlíčkův Brod) 
15.30 VENKOVSKÁ KAPELA (Žďár nad Sázavou) 
17.00 BOJANÉ (Dolní Bojanovice) 
18.50 LESANKA (Humpolec) 
Předprodej vstupenek od 21.7. v Městském infor-
mačním centru v Havlíčkově Brodě. Více informací 
na www.emilmusic.cz.
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
• Prázdninová soutěž se ČTYŘLÍSTKEM (vědomost-
ní soutěž pro děti, červenec–srpen 2009, DO KKV)  
• Čtenáři na dovolené (fotografická soutěž, 15. 6. 
– 15. 9. 2009, Krajská knihovna Vysočiny) 
• Kouzelná příroda v barvách (vítězové výtvarné 
soutěže, Dětské oddělení KKV)  
• Nejkrásnější knihy 19. Podzimního knižního 
veletrhu (soutěž, do 10. září 2009б KKV) 
Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
V srpnu a září bude z důvodu stavebních úprav v 1. 
podzemním podlaží celá galerie pro veřejnost uzavřena.

Muzeum Vysočiny Hav-
líčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeum-
hb.cz, e-mail: muzeum@muzeum.
hbnet.cz 
12. 6.–28. 8. Historické motocykly 
– výstava motocyklů, opravárenská 
dílna, staré SPZ, řidičské průkazy, 
reklamní předměty.  
9. 6.–23. 8. Dětské práce od Trojice  
– výstava prací dětí ze ZŠ U Trojice 
1. 9. – 3. 10. 60 let SPŠ Stavební 
Havlíčkův Brod 
výstava k jubileu SPŠ stavební v 
Havlíčkově Brodě 
Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.
sweb.cz/antikhb Po–Pá 9–13 h. a 
14–17 h. a So 9–12 h., antikvariát 
Výstava Alois Musil (1868–1944). 
Výstava o významném českém 
badateli a cestovateli po Blízkém 
východě. Připravilo Muzeum 
Vyškovska a Akademická společnost 
Aloise Musila.
Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 
426 666, e-mail: kdostrov@send-
me.cz, http://kdostrov.hbnet.cz
Program kina Ostrov 
6.–12. 8. v 18 h. DOBA LEDOVÁ 3: 
ÚSVIT DINOSAURŮ – Staří známí 
i nově příchozí dinosauři pobaví. 
Komedie USA, český dabing. Přístup-
ný. 
13.–19. 8. v 19 h. HARRY POTTER A 
PRINC DVOJÍ KRVE  
Temná tajemství se zjevují. Film USA, 
český dabing, rodinný, cca 154 min. 
Do 12 let nevhodný.
Čechovka  Klub Kasárna 
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e–mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
10.–14. 8. – 2. ročník dětského příměstského tábora 
„Cestování po kontinentech“ 
Předprodej na nový abonentní cyklus koncertů klasic-
ké hudby. Koncerty budou probíhat převážně na Staré 
radnici v Havlíčkově Brodě vždy od 19 h. Abonentky si 
můžete telefonicky objednat na číslech: 724 764 875 
nebo 721 751 893 nebo on-line na www.cechovka.cz.
EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
22. 8. – SPASIBA 68 – Barová party k výročí „osvobození“ 
28. 8. – ROCKOTEKA RRB – Holiday END 
5. 9. – TURNAJ ve STOLNÍM FOTBÁLKU  
11. 9. – ROCKOTEKA RRB
METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
14. 8. CHRIS SADLER (UK), TEXX, p@co 
15. 8. AMUNDSEN VODKA NIGHT 
21. 8. FERNET CITRUS – NĚKDO TO RÁD CHLAZENÝ... 
22. 8. ROCKOVÁ NOC A PIVO ZA 5 Kč 
28. 8. DANCEPARTY 
29. 8. SNOWPARTY
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512
Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: 
aerobic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
Aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formová-
ní postavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, 
spinning, kurzy bubnování. Formování postavy: solárium, 
skořicové zábaly, myostimulátor, masáže, reflexní terapie. 
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz  
Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h., dále dle dohody

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909. V případě 
zájmu o využití lezecké stěny v sobotu a neděli je 
nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ
Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle 
programu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: 
kmslunicko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
Každý den k dispozici volná herna, klub vybaven 
kuchyňským zázemím. 
Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. Pá dopoledne zavřeno. 
Prázdniny na ZŠ Nuselská 3240 
Po a St 8.30–11.30 h. Volný program pro rodiče s dětmi 
Po 17–18 h. Těhotenské  cvičení 
Čt 8.45–9.45 h. Břišní tance - začátečníci 
Čt 10–11 h. Břišní  tance - pokročilí 
MaMMacentrum 
Havlíčkovo nám. 91, 2. p., tel. 777 582 791, 777 011 
921, e-mail: mammacentrum@seznam.cz, program na 
www.mammacentrum.com 
Od 1. září nás najdete na adrese: Jahodova 2240 v H. 
Brodě (naproti dolnímu parkovišti nemocnice).
Trampský širák
4. 9 od 18 h. a 5. 9. od 12 h. www.trampskysirak.cz 
písničky uprostřed přírody na Hanesově mlýně u Štoků 
(Martinová, Rangers, Čechomor, Žalman, Dobeš, 
Nezmaři...) 
Pod kopyty koní země zazpívá  
26. 8. od 14 h. areál Psychiatrické léčebny H. Brod, 
benefice Hipoterapie Pirueta, program pro děti i dospě-
lé, www.hipoterapie.crespo.cz
Změna programu vyhrazena.

Hledáme zájemce o redaktorskou práci pro 
Havlíčkobrodské listy převážně z oblasti kultury 
– články, rozhovory, ankety, fotografování. Nut-
ná elektronická komunikace. Kontakt v tiráži.


